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АРФАГРАФІЯАРФАГРАФІЯАРФАГРАФІЯАРФАГРАФІЯАРФАГРАФІЯ

Арфаграфія — гэта раздзел навукі аб мове, у якім вывучаюцца агульA
напрынятыя правілы перадачы вуснай мовы на пісьме.

Напісанні, заснаваныя на фанетычным прынцыпеНапісанні, заснаваныя на фанетычным прынцыпеНапісанні, заснаваныя на фанетычным прынцыпеНапісанні, заснаваныя на фанетычным прынцыпеНапісанні, заснаваныя на фанетычным прынцыпе

Фанетычны прынцып патрабуе, каб гукавы склад слова перадаваўся на
пісьме адпаведна літаратурнаму вымаўленню.

1. Правапіс О, Э — А1. Правапіс О, Э — А1. Правапіс О, Э — А1. Правапіс О, Э — А1. Правапіс О, Э — А

ЭО О  →→→→→ ЫО →→→→→ А, Э →→→→→ А

Пад націскам
пасля цвёрдых зычных:

калі націск перахоA
дзіць на іншы склад:
гарады сардэчны
каласы цагліна
маразы жамчужына
аптовы крамлёўскі
аперэта чарга

У некаторых
словах:

бровы — брыво,
глотка — глытаць,
дровы — дрывотня,
брод — брысці,
крошка — крышыць

горад
колас
мароз
оптам
опера

сэрца
цэгла
жэмчуг
крэмль
чэргі

• ва ўласных славянскіх імёнах і ў даўно запазычаных слоA
вах з іншых моў: Чалюскін, Шаўчэнка, рамонт, сакрэт,
характар і інш.;

але: брызент, дрызіна, інжынер, канцылярыя, зарыва,
трывога, марыва, рысора, цырымонія;

• на канцы запазычаных слоў пасля галосных: адажыа,
капрычыа, сальфеджыа, трыа, Антарыа, Більбаа, Барнеа,
Токіа, Петручыа і інш.;

• Aаль, Aар у запазычаных словах замест Aэль, Aэр: шніцаль,
форталь, бараль, лідар, менеджар, містар і інш.;

але: ва ўласных імёнах — Aэль, Aэр: Ландэр, Юпітэр і інш.

А
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•у асобных даўно запазычаных словах: каляндар,
дзяжурны, яфрэйтар, сяржант, пляяда;
але: сезон, легенда, веранда, секунда;

2. Правапіс Е, Ё — Я2. Правапіс Е, Ё — Я2. Правапіс Е, Ё — Я2. Правапіс Е, Ё — Я2. Правапіс Е, Ё — Я

Пад націскамПад націскамПад націскамПад націскамПад націскам У першым складзеУ першым складзеУ першым складзеУ першым складзеУ першым складзе
перад націскамперад націскамперад націскамперад націскамперад націскам

У іншых складахУ іншых складахУ іншых складахУ іншых складахУ іншых складах
перад і пасля націскуперад і пасля націскуперад і пасля націскуперад і пасля націскуперад і пасля націску

Е
лес
месці
дзевяць
дзесяць

Ё вясёлы
далёкі

Е → Я

Ё → Я

ляснік
мятуць
дзявяты
дзясяты

весяліцца,
далячынь

лесніка
замець

дзевятнаццаць
дзесятковы

12

весела
далечыня

1 2

123

Е  →  Я

• у пачатку іншамоўных слоў: эпоха, экватар, Эўклід;
• у сярэдзіне іншамоўных слоў пасля шыпячых, [р], [д],

[т], [ц]: жэтон, цэнзура, дэлегат, чэмпіён, ветэран, ДэтA
ройт, Жэнева, Шэкспір, Рэмарк і інш.;

• на канцы запазычаных нязменных слоў: алоэ, аташэ, купэ,
рэзюмэ, кашнэ, Струвэ, Мерымэ, Эйвэ;
але: камюніке, піке, філе;

• у вытворных ад слова сэнс: асэнсаваць, асэнсаваны і інш.

Э

Э або Е
• у запазычаных словах пасля губных, [з], [с], [н]: капэла,

экзэмпляр, маянэз, тунэль, інтэрнэт, панэль; газета,
медаль, перспектыва, сервіз, шынель
! Напісанне такіх слоў вызначаецца па слоўніку

2 1

2 1

не пераходзіць

•у першым складзе перад націскам пасля г, к, х:
герой, гектар, Генадзь, Германія, Херсон і інш.;

   але: гяур, кярыз;

•у пачатку некаторых запазычаных слоў: епархія,
ерэтык, Егіпет, Еўропа, Еўфрат;

•у словах не і без

Е   ў  Я
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3. Правапіс спалучэнняў  3. Правапіс спалучэнняў  3. Правапіс спалучэнняў  3. Правапіс спалучэнняў  3. Правапіс спалучэнняў  ІЕ (ЫЯ), ІО, ІЁ (ЫЁ), ІА,ІЕ (ЫЯ), ІО, ІЁ (ЫЁ), ІА,ІЕ (ЫЯ), ІО, ІЁ (ЫЁ), ІА,ІЕ (ЫЯ), ІО, ІЁ (ЫЁ), ІА,ІЕ (ЫЯ), ІО, ІЁ (ЫЁ), ІА,
    ІЯ (ЫЯ), ЕО (ЭО), ЕА (ЭА)    ІЯ (ЫЯ), ЕО (ЭО), ЕА (ЭА)    ІЯ (ЫЯ), ЕО (ЭО), ЕА (ЭА)    ІЯ (ЫЯ), ЕО (ЭО), ЕА (ЭА)    ІЯ (ЫЯ), ЕО (ЭО), ЕА (ЭА) у іншамоўных словах у іншамоўных словах у іншамоўных словах у іншамоўных словах у іншамоўных словах

Пасля цвёрдыхПасля цвёрдыхПасля цвёрдыхПасля цвёрдыхПасля цвёрдых
зычныхзычныхзычныхзычныхзычных

Спалучэнні:Спалучэнні:Спалучэнні:Спалучэнні:Спалучэнні:
у руск. мове у руск. мове у руск. мове у руск. мове у руск. мове →→→→→

 у бел. мове у бел. мове у бел. мове у бел. мове у бел. мове

Пасля мяккіхПасля мяккіхПасля мяккіхПасля мяккіхПасля мяккіх
зычныхзычныхзычныхзычныхзычных

У пачаткуУ пачаткуУ пачаткуУ пачаткуУ пачатку
словасловасловасловаслова

ИЕ →→→→→ ІЕ (ЫЕ)
іерогліф,
іерархія,
Іерыхон

гігіена,
кліент,

рэквіем

арыенцір,
дыета,

абітурыент

іон

іанізацыя,
Iардан

біёнiка,
кіёск,

аксіёма;
але: ніобій,

Эфіопія

біясфера,
кіяскёр,

аксіяматыкаИО →→→→→ ІА, ІЯ
(ЫЯ)

ИО →→→→→ ІО, ІЁ
(ЫЁ)

не пад
націскам

рацыён,
сацыёлаг;

але: мільён,
шампіньён

рацыянальны,
сацыялогія

ИА →→→→→ ІЯ (ЫЯ)

неон,
геалогія

   але: акіян

акардэон,
ідэалогія

маёр, раён, ёд, ёт, ёгурт (пад націскам);
маянез, раяніраваць, маярат (не пад націскам)

ЙО →→→→→ Ё (Я)

фае, феерверк, канвеер, ФеербахЙЕ →→→→→ Е

пад
націскам

фіялка,
Ніягара;

але: мільярд

дыяметр,
дыяганаль

ЕО →→→→→ ЕО (ЭО),
ЕА →→→→→ ЕА (ЭА)

Я

• ва ўласных імёнах: Якуб, Якубовіч, Яраш, Ярошка,
Ярашэвіч;

• у некаторых каранях слоў: віцязь, сувязь, заяц,
яравы, мяккаваты, цягавіты, святкаваць, памяць,
месяц, дзесяць, Бесядзь, ядловец, ядлаўцовы;

• у некаторых суфіксах назоўнікаў і дзеясловаў:
веялка, сеялка, боязь, дробязь, роўнядзь, веяць,
кашляць і інш.

незалежна
ад націску
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ааааао (ё)о (ё)о (ё)о (ё)о (ё) еееее яяяяя

пад націскам:

ільнозавод,
святлоляA

чэнне,
геліёграф,
радыёметр

не пад націскам:

велікадушны,
навамодны,

лёгкаатлетычны,
чырванакрылы

у першым
складзе перад

націскам:

агняцвет,
жыццярадасны,

баяздольны,
краязнаўства

не ў першым
складзе перад

націскам:

вогнетрывалы,
жыццесцвярA

джальны,
конегадоўля,
краевугольны

Правапіс злучальных галосныхПравапіс злучальных галосныхПравапіс злучальных галосныхПравапіс злучальных галосныхПравапіс злучальных галосных

Правапіс галосных у першай частцы складанага словаПравапіс галосных у першай частцы складанага словаПравапіс галосных у першай частцы складанага словаПравапіс галосных у першай частцы складанага словаПравапіс галосных у першай частцы складанага слова

• калі першай часткай з’яўляюцца словы збожжа
, сло

ва
, мова
, проці
, што
, грос
, контр
, мота
, фота
,
радыё
: збожжасховішча, словатворчасць, мовазнавец,
процілеглы, штодзённы, гросмайстар, контрігра,
моталодка, фотапейзаж, радыёмаяк;
але: матавоз, матацыкл, фатаграфія, кантрамарка;

• калі націск падае не на першы склад другой часткі,
а ў першай  пад пабочным націскам праяўляецца о (ё):
роданачальнік, лёдаўтварэнне, лёдадрабілка;

• калі другая частка пачынаецца з ў: збожжаўборка,
марозаўстойлівы;
але: калаўрот

калі націск падае на першы склад другой часткі, акраA
мя адзначанай вышэй сітуацыі: скараход, салявар, баяA
здольны, даўгавечны, вакамер, вакамерны;

але: вокамгненны, вокамгненна, вокарухальны

О (Ё)

А

4. Правапіс галосных у складаных словах4. Правапіс галосных у складаных словах4. Правапіс галосных у складаных словах4. Правапіс галосных у складаных словах4. Правапіс галосных у складаных словах

Складанае слова — гэта такое слова, якое мае  ў сваім саставе дзве ці
больш асновы.

Калі разглядаецца правапіс складаных слоў, то маецца на ўвазе напіA
санне злучальных галосных і галосных у першай частцы (аснове) слова.
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Э

е
яв   лікі

• захоўваецца ў першай частцы незалежна ад націску
ў другой частцы: сенакасілка, белабрысы, светапогляд;
семсот, восемсот;

• калі другая частка пачынаецца з ў: зернеўборачны,
вогнеўстойлівы

незалежна ад націску: мэтазгодны, арэхаводства, рэдкаA
зубы, шэсцьсот;

але: дрывасек, дрывакол, шаснаццаць, шасцігадовы,
шасцісоты

калі націск падае на першы склад другой часткі, пішацца е,
калі на другі — я: велікадушны, велікарускі,  велікамуA
чанік (але Вялікдзень); вялікагаловы, вялікадзяржаўA
ны, Вялікабрытанія

5. Правапіс прыстаўных галосных 5. Правапіс прыстаўных галосных 5. Правапіс прыстаўных галосных 5. Правапіс прыстаўных галосных 5. Правапіс прыстаўных галосных І, АІ, АІ, АІ, АІ, А

Прыстаўныя Прыстаўныя Прыстаўныя Прыстаўныя Прыстаўныя і, аі, аі, аі, аі, а не  не  не  не  не пішуццапішуццапішуццапішуццапішуцца
ГГГГГрупырупырупырупырупы

зычныхзычныхзычныхзычныхзычных
ПрыстаўныяПрыстаўныяПрыстаўныяПрыстаўныяПрыстаўныя     і, аі, аі, аі, аі, а піш піш піш піш пішуццауццауццауццауцца

З перA
шымі

Л, Р

З перA
шым

М

Калі слова з групамi зычных:
• пачынае сказ:
    Ільны зацвітаюць.
    Аржаное поле бяскрайняе.
• стаіць пасля знака

прыпынку: з шоўку,
ільну; пшанічны, аржаны
хлеб;

• папярэдняе слова
канчаецца на зычны:
мець ільготы, мінуў
аржанішча

Калі слова з групамi зычных
стаіць пасля слова, якое канA
чаецца на галосны:
кветкі рвалі,
мука ржаная,
грыва львіная,
даецца льгота

Прыстаўныя і, а пішуцца заўсёды: імчаў па дарозе газік;
на імшарах журавіны; дол імшысты, вуллі ў амшаніку; па
дрыгве, амшарах

Пасля прыставак і першай часткі складаных слоў, якія заканчваюцца
на галосныя, і, а не пішуцца: заржавець, зардзецца, замглёны, вокаA
мгненна.
Дапускаецца напісанне: імшара і амшара, іржаны і аржаны, іржышча
і аржанішча

!

Е
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2. Перад о націскным:

• у пачатку слова: восень, воA
зера;
але: окаць, одум;

• пасля прыставак: міжвобA
лачны, заворваць;

• у словах вока, востры, ва

кол і вытворных: вачаняты,
вастрыць, навастрыць, наваA
колле

Калі о пераходзіць у а, то в не пішацца: возера, але азёрны!
Г • у займенніках: гэты, гэтакі, гэтулькі;

• у прыслоўях: гэтак, гэтаксама, дагэтуль, пагэтуль

Перад і ў іншамоўных словах г не пішацца: іронія, істэрыя, інтэрвал

6. Правапіс прыстаўных зычных 6. Правапіс прыстаўных зычных 6. Правапіс прыстаўных зычных 6. Правапіс прыстаўных зычных 6. Правапіс прыстаўных зычных В, ГВ, ГВ, ГВ, ГВ, Г

ВВВВВ пішацца пішацца пішацца пішацца пішацца ВВВВВ не пішацца не пішацца не пішацца не пішацца не пішацца

1. Перад у націскным:

• у пачатку слова: вугал, вус;

• у сярэдзіне: павук, цівун,
Навум;

• у вытворных ад гэтых слоў
незалежна ад націску: вугA
лавы, вусаты, павуцінне, ЦіA
вуноў, Навуменка, НавуA
мовіч;

• перад націскнымі прыстаўA
камі уA, узA (усA): вупраж,
вузгалаўе, вусцілка, вусціш

• перад о, у ў іншамоўных словах:
    опера, оптыка, ода, урна;

• у імёнах, прозвішчах, геаграфічA
  ных назвах: Оргіш, Осла, Об,
    Одэр, Уручча, Урал;

але: Вогненная зямля, Вольга;

•калі у — ненаціскная прыстаўка:
увязка, удзел, умацаванне, ураA
джай;

•калі у развілося з в: узгорак,
    улада, унук, уюн, узрушаны

!
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7. Правапic Ў нескладовага і У складовага7. Правапic Ў нескладовага і У складовага7. Правапic Ў нескладовага і У складовага7. Правапic Ў нескладовага і У складовага7. Правапic Ў нескладовага і У складовага

Ў скарачаеццаЎ скарачаеццаЎ скарачаеццаЎ скарачаеццаЎ скарачаецца

• пасля галосных:
– у пачатку слова: рады ўсе,

дзеці і ўнукі, для ўніятаў,
да ўніверсітэта, ва ўніA
версаме, да ўролага, гэта
ўтопія;

– у сярэдзіне слова: край цуA
доўных людзей;

– у канцы слоў: бель снягоў,
думаў думу;

• пасля злучка і двукосся,
калі ім папярэднічае галосA
ны: класнаAўрочны, жанA
чынаAўрач; ансамбль “ХаA
рошкі” ўзнагародзілі;

• у сярэдзіне некаторых інA
шамоўных слоў: аўтар, наA
каўт, аўтсайдар, раўнд,
фаўна, клоўн, ноўтбук,
саўна і інш.

У не скарачаеццаУ не скарачаеццаУ не скарачаеццаУ не скарачаеццаУ не скарачаецца

• у пачатку ўласных назваў:
Ганна Уласава, ва Уруччы;

• у пачатку і сярэдзіне слоў,
калі на у падае націск: да
урны, новыя унты, БрэсцA
кая унія, чулася уханне,
аул, баул;

• у іншамоўных словах на
Aум, Aус: акварыум, прэзіA
дыум, радыус, соус, страA
ус, натарыус;

• на канцы іншамоўных слоў:
фрау, Дахау, Шоу, токA
шоу, ноуAхау;
але: шоўмен

Ў

8. Правапіс прыставак на 8. Правапіс прыставак на 8. Правапіс прыставак на 8. Правапіс прыставак на 8. Правапіс прыставак на ЗE, СEЗE, СEЗE, СEЗE, СEЗE, СE

зE, ізE, узE, разE (розE), безEзE, ізE, узE, разE (розE), безEзE, ізE, узE, разE (розE), безEзE, ізE, узE, разE (розE), безEзE, ізE, узE, разE (розE), безE
(бязE), небезE, абезE (абязE),(бязE), небезE, абезE (абязE),(бязE), небезE, абезE (абязE),(бязE), небезE, абезE (абязE),(бязE), небезE, абезE (абязE),

празE, церазEпразE, церазEпразE, церазEпразE, церазEпразE, церазE

сE, ісE, бесE (бясE), расE (росE),сE, ісE, бесE (бясE), расE (росE),сE, ісE, бесE (бясE), расE (росE),сE, ісE, бесE (бясE), расE (росE),сE, ісE, бесE (бясE), расE (росE),
абесE (абясE), церасEабесE (абясE), церасEабесE (абясE), церасEабесE (абясE), церасEабесE (абясE), церасE

перад звонкімі зычнымі
і ётавымі галоснымі:

з’інець, ізноў, уз’яднаць, разахвоA
ціць, безаглядна, бязмежны, неA
беззаганны, абяззброіць, празA
мерны, цераззерніца

перад глухімі зычнымі:

скупіць, іспыты, бескарысны, бясA
крылы, расказаць, росшук, абескаA
ляроўваць, абясшкодзіць, церасA
палосіца
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9. Правапіс 9. Правапіс 9. Правапіс 9. Правапіс 9. Правапіс Ы, ЙЫ, ЙЫ, ЙЫ, ЙЫ, Й пасля прыставак пасля прыставак пасля прыставак пасля прыставак пасля прыставак

+

Прыстаўкі канчаюцца

на зычны на галосны

ісці
іграць

імя
іначай

ы ← і і → йабысці
падыграць
безыменны
зыначыць

пайсці
прайграць
пайменна

перайначыць

• Пішацца й таксама ў словах займаць, наймаць, пераймаць, перайманA
не, праймаць.

• Калі і ўтварае склад, то пасля прыставак на галосны вымаўляецца
[й’і], а пішацца літара і: за[й’і]ка — заіка, за[й’і]нелы — заінелы,
пра[й’і]нструктаваць — праінструктаваць.

• Пасля прыставак міжA, звышA, контрA, панA, суперA, трансA вымаўляецца
[ы], а пішацца і: міжінстытуцкі, звышідэйны, контрігра, паніслаA
мізм, суперінтэлект, трансіндыйскі

• калі корань слова пачынаецца з галосных а, у, э або ненаціскнога і,
якое пераходзіць у ы, замест прыстаўкі зA пішацца сA: сарганізаваць,
сумысна, сэканоміць, сыграць;

але: зымправізаваць, зыначыць;

• у вытворных ад слоў ісці, хадзіць прыстаўкі на зA пішуцца ў залежA
насці ад значэння: зысці — сысці, зыходзіць — сыходзіць, зыходны —
сыходны, зысціся — сысціся;

• у прыстаўцы дызA перад галоснымі пішацца з, а перад зычнымі — с:
дызасацыяцыя, дыз’юнкцыя, дысгармонія, дыскамфорт;

• прыстаўка дэзA пішацца нязменна: дэзактывацыя, дэзарыентацыя,
дэзынфармацыя, дэзынфіцыраваць, дэзынфекцыйны
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11. Правапіс падоўжаных зычных11. Правапіс падоўжаных зычных11. Правапіс падоўжаных зычных11. Правапіс падоўжаных зычных11. Правапіс падоўжаных зычных

Падоўжанымі называюцца зычныя, якія знаходзяцца паміж галоснымі,
вымаўляюцца працяжна і адносяцца да адной марфемы — кораня. Яны
ўзніклі ў выніку страты ь і прыпадабнення й да папярэдняга зычнага:
насе[ньй’]е → насе[н’й’]е → насе[н’н’]е → насенне.
У беларускай мове 9 падоўжаных зычных, якія на пісьме перадаюцца
дзвюма адпаведнымі літарамі.

• пераважна ў іншамоўных словах: дэлегат, тэхніка,
матэрыя, кандыдат, дысцыпліна, тырада, атэстат;
але: дзюна, цюль, уверцюра, дзюшэс, нацюрморт;

• прыставачны [д] і суфіксальны [т] перад [в’] не пераA
ходзяць у дз, ц: надводзіць — надвяду, сялянства —
сялянстве;

• у аддзеяслоўных назоўніках і вытворных ад іх:
брыць — брытва, брытве, брытвенны; біць — бітва,
бітве

Д, Т

Ва ўласных іншамоўных назвах дз, ц, ці д, т пішуцца ў адпаведнасці
з вымаўленнем: Авідзій, Барадзіно, Цюрынгія, Куцюр’е, Вучэціч,
Адэлаіда, АдысAАбеба, Тэвасян, Тэкерэй, Тыбет

• перад е, ё, ю, я, і, ь: ідзеш (іду), цёхкаць (цокаць),
дзюба (дуба), выцякаць (выток), дзікі, дзядзька;

• перад [в’], [м’]: два — дзве, батва — бацвінне,
цьмяны;

• у словах: дзверы, цвілы, яцвяг, ліцвін і інш.;
але: твіст;

• перад суфіксамі QінQ, Qір, Qік, Qёр, Qеец, QейскQ:
плаціна, мундзір, рулецік, манцёр, індзеец,
індзейскі

ДЗ, Ц

10. Правапіс ДЗ, Ц і Д, Т10. Правапіс ДЗ, Ц і Д, Т10. Правапіс ДЗ, Ц і Д, Т10. Правапіс ДЗ, Ц і Д, Т10. Правапіс ДЗ, Ц і Д, Т
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Падвоеныя літарыПадвоеныя літарыПадвоеныя літарыПадвоеныя літарыПадвоеныя літары

не пішуццане пішуццане пішуццане пішуццане пішуццапішуццапішуццапішуццапішуццапішуцца

у спрадвечна беларускіх словах:
падарожжа, суддзя, палоззе,

калоссе, Залессе, ралля,
натхненне, мыццё, бездарожжа,

сучча, застрэшша; Аксіння;
але:Ілья, Касьян, Ульяна, Юльян,

вытворныя ад іх і ад слова ліць:
лью, палью, палье і інш.

у іншамоўных словах:
маса, калекцыя, тона,
акамадацыя, імунітэт,
тэрыторыя; Ала, Эма,
Васа, Джэма, Нона;

але: ванна, бонна, донна, манна,
меццаAсапрана, панна; Ганна,
Жанна, Мадонна, Сюзанна

12. Правапіс спалучэнняў зычных12. Правапіс спалучэнняў зычных12. Правапіс спалучэнняў зычных12. Правапіс спалучэнняў зычных12. Правапіс спалучэнняў зычных

У беларускай мове старажытныя спалучэнні зычных здн, рдц, рдн, стн,
стл, лнц спрасціліся, таму ў сучаснай мове ў іх не пішуцца літары д, т, л.

прыязны, выязны
сэрца, сэрцайка
міласэрны, міласэрнасць
усланы, шчаслівы
вусны, бязлітасны, аванпосны, баласA
ны (і баластавы), кантрасны, кампосны,
фарпосны
сонца
Гумбальт, Кранштат, Шміт

Спрашчэнне спалучэнняўСпрашчэнне спалучэнняўСпрашчэнне спалучэнняўСпрашчэнне спалучэнняўСпрашчэнне спалучэнняў  Прыклады Прыклады Прыклады Прыклады Прыклады

здн → зн
рдц → рц
рдн → рн
стл → сл
стн → сн

лнц → нц
дт → т

Напісанні, заснаваныяНапісанні, заснаваныяНапісанні, заснаваныяНапісанні, заснаваныяНапісанні, заснаваныя
на марфалагічным прынцыпена марфалагічным прынцыпена марфалагічным прынцыпена марфалагічным прынцыпена марфалагічным прынцыпе

звонкія зычныязвонкія зычныязвонкія зычныязвонкія зычныязвонкія зычныя

на канA
цы слова:

дуб
[дуп]

глухіяглухіяглухіяглухіяглухія
зычныязычныязычныязычныязычныя свісцячыясвісцячыясвісцячыясвісцячыясвісцячыя шыпячыяшыпячыяшыпячыяшыпячыяшыпячыя дц, тц, дч, тчдц, тц, дч, тчдц, тц, дч, тчдц, тц, дч, тчдц, тц, дч, тч

у сярэA
дзіне
слова:
дубкі

[дупкі]

перад
звонкімі:

просьба
[проз’ба]

перад
шыпячымі:

сшытак
[шшытак]

перад
свісцячымі:

спяшаешся
[с’п’ашай’эA

с’с’я]

на градцы,
цётцы,

наладчык,
лётчык
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Правапіс змякчальнага мяккага знакаПравапіс змякчальнага мяккага знакаПравапіс змякчальнага мяккага знакаПравапіс змякчальнага мяккага знакаПравапіс змякчальнага мяккага знака

• на канцы слоў: мазь, нуль, алень;
• у сярэдзіне перад цвёрдымі зычнымі,

калі мяккасць захоўваецца і перад мякA
кімі: пісьмо — на пісьме, вазьму — возьA
ме, восьмы — васьмю;

• перад канчаткам Qмі ў назоўніках творA
нага склону адзіночнага ліку: дзецьмі,
коньмі;

• перад Q -чык, калі слова без Q -чык мае
на канцы мяккі знак: агеньчык (агонь);

• перад Q ,скQ у прыметніках, утвораных
ад назваў месяцаў на Qнь і слова восень:
студзеньскі, восеньскі;

• у Q-енькQ, Q-энькQ, Q-анькQ: беленькі, даA
ражэнькі, шэранькі;

• у складаных лічэбніках: пяцьдзясят,
шэсцьсот;

• у постфіксе Aсьці: чагосьці;
• перад Aце, Aся, Aма ў дзеясловах загадA

нага ладу: сядзьце, застанься, кіньма;
• у слове ледзьве

мяккі знак не пішаццамяккі знак не пішаццамяккі знак не пішаццамяккі знак не пішаццамяккі знак не пішацца

Пасля мяккіх зычных з, л, н, с, ц, дзПасля мяккіх зычных з, л, н, с, ц, дзПасля мяккіх зычных з, л, н, с, ц, дзПасля мяккіх зычных з, л, н, с, ц, дзПасля мяккіх зычных з, л, н, с, ц, дз

мяккі знак пішаццамяккі знак пішаццамяккі знак пішаццамяккі знак пішаццамяккі знак пішацца

• паміж падоўжанымі зычA
нымі: сумленне, ралля,
калоссе;

• у слове ззяць;
• пасля з, с, ц, дз перад

мяккімі, калі пры змене
слова абодва зычныя заA
стаюцца мяккімі: песA
ня — песні, звер — звеA
рам, звяры;
але: носьбіт;

• перад Q^скQ у словах,
утвораных ад назоўніA
каў на Qнь (але не ад
назваў месяцаў на Qнь):
конскі (конь), хатынскі
(Хатынь), цяньAшанскі
(ЦяньAШань)

з, ж, ш, г, кз, ж, ш, г, кз, ж, ш, г, кз, ж, ш, г, кз, ж, ш, г, к

+++++ ,скскскскск

мяккіямяккіямяккіямяккіямяккія
зычныязычныязычныязычныязычныя

б, дб, дб, дб, дб, д
у прыстаўкаху прыстаўкаху прыстаўкаху прыстаўкаху прыстаўках

словысловысловысловысловы
без, небез, небез, небез, небез, не

ддддд

+++++ ,сссссккккк

каўказскі,
суражскі,

чэшскі,
выбаргскі

перад
мяккімі:

змена
[з’м’эна],

снег
[с’н’эх]

абсушыць
[апсушыц’],
падсушыць
[патсушыц’]

гарадскі
[гарацк’і],

лідскі
[ліцк’і]

без кнігі —
[б’ас] кнігі,
не ведаў —
[н’а] ведаў
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Правапіс раздзяляльнага мяккага знакаПравапіс раздзяляльнага мяккага знакаПравапіс раздзяляльнага мяккага знакаПравапіс раздзяляльнага мяккага знакаПравапіс раздзяляльнага мяккага знака
і апострафаі апострафаі апострафаі апострафаі апострафа

Перад е, ё, ю, я, націскным і

• пасля цвёрдых і зацвярдзеA
лых зычных: аб’езд, пад’ём,
куп’ё, Барб’е, вераб’іны;
але: прыслоўе, салаўі, шчаўе,
Іўе;

• у складаных словах пасля
частак двухA, трохA, чатырохA,
шматA: трох’ярусны,
шмат’якарны

Заўвага. Апостраф не пішацца
пасля ў: абаўе, салаўі.

• у іншамоўных словах: рэльеф,
каньён, Кавеньяк, Льюіс, віньA
етка;

• у імёнах, прозвішчах, геаграфічA
ных назвах перад Q ,еўQ: АркадзьA
еў, Васільеўка, Лявонцьеў;

• пасля г, к, х і збегу зычных, акраA
мя нц, перад A,еўA (A,евA) пішацца
і(ы): Георгіеў, Яўціхіеў, ДзмітA
рыеў, Ануфрыевіч

мяккі знакмяккі знакмяккі знакмяккі знакмяккі знак апострафапострафапострафапострафапостраф

Правапіс вялікай літарыПравапіс вялікай літарыПравапіс вялікай літарыПравапіс вялікай літарыПравапіс вялікай літары

1. Імёны, імёны па бацьку, проA
звішчы, псеўданімы, мянушкі люA
дзей, клічкі жывёл; міфалагічныя
iстоты; дзеючыя асобы ў казках
і байках; назвы бостваў

2. Геаграфічныя і астранамічныя
назвы, назвы дзяржаў і іх частак,
частак  свету, адміністрацыйнаA
тэрытарыяльных адзінак, вуліц,
плошчаў

! У састаўных назвах словы
з родавым значэннем пішуцца
з малой літары

З вялікай літары пішуццаЗ вялікай літары пішуццаЗ вялікай літары пішуццаЗ вялікай літары пішуццаЗ вялікай літары пішуцца ПрыкладыПрыкладыПрыкладыПрыкладыПрыклады

Канстанцін Міхайлавіч Міцкевіч
(Якуб Колас); Хітры, Жмінда;
Шарык, Лыска; Венера, Зеўс, ПяA
рун; Сава, Асёл, Сонца, Дуб, Бог,
Алах, Госпад, Уладыка Нябесны,
Божы, Біблія, Дзед Мароз, Баба
Яга

Аўстралія, Нептун, Беларусь,
Расійская Федэрацыя, Далёкі
Усход, Полаччына, Аб’яднаныя
Арабскія Эміраты, Эльбрус,
Свіцязь, плошча Свабоды, прасA
пект Незалежнасці, Паўночны
Ледавіты акіян, возера Свіцязь,
мыс Добрай Надзеі, камета Галея
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3. Першае слова ў большасці наA
зваў гістарычных падзей, эпох,
з’яў, гістарычных дакументаў, твоA
раў літаратуры і мастацтва, свяA
таў, знамянальных дат, міністэрA
стваў, устаноў і арганізацый, выA
шэйшых навучальных устаноў,
палітычных партый, кангрэсаў,
з’ездаў і ўсе ўласныя імёны, якія
ўваходзяць у склад такіх назваў

4. Кожнае слова ў назвах вышэйA
шых дзяржаўных устаноў, пасад,
некаторых міжнародных арганіA
зацый, акрамя службовых слоў
і слоў з родавым значэннем

5. Прыметнікі, утвораныя ад уласA
ных назваў, калі яны:
• указваюць на прыналежнасць;
• уваходзяць у склад назваў, роўA

ных па значэнні назвам са слоA
вамі імя, памяці

6. Усе словы ў назвах ордэнаў (акA
рамя слоў ордэн, ступень), калі
яны не бяруцца ў двукоссе

З вялікай літары пішуццаЗ вялікай літары пішуццаЗ вялікай літары пішуццаЗ вялікай літары пішуццаЗ вялікай літары пішуцца ПрыкладыПрыкладыПрыкладыПрыкладыПрыклады

Версальскі мір, Парыжская каA
муна, Напалеонаўскія войны, ЛіA
тоўская метрыка, Новы год, ВяA
лікдзень, Другая сусветная вайA
на, Міністэрства па надзвычайA
ных  сітуацыях, Гомельскі дзярA
жаўны ўніверсітэт імя ФранA
цыска Скарыны, Міжнародны
кангрэс беларусістаў, Аб’яднаная
грамадзянская партыя, раман
«Каласы пад сярпом тваім», фабA
рыка «Камунарка», выдавецтва
«Народная асвета»;
але: Вялікая Айчынная вайна,
Дзень Перамогі, дапятроўская
эпоха,  антычны свет

Прэзідэнт Рэспублікі Беларусь,
Савет Рэспублікі НацыянальнаA
га сходу Рэспублікі Беларусь, ГеA
неральная Асамблея Арганізацыі
Аб’яднаных Нацый

Алесіна лялька, Антосева хата;
Купалаўская прэмія (прэмія імя
Янкі Купалы), Нобелеўская прэA
мія міру;
але: ахілесава пята, піфагорава тэаA
рэма, праметэеў агонь, коласаўскі
стыль, эзопаўская мова, сувоA
раўская тактыка

ордэн Айчыннай Вайны І ступені,
ордэн Славы ІІ ступені, ордэн
Францыска Скарыны, ордэн
Маці, ордэн Пашаны
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7. У назвах узнагарод, якія бяруцA
ца ў двукоссе, з вялікай літары
пішацца першае слова і ўласныя
назвы

8. Лічэбнікі пры ўласных імёнах

9. Назвы кандытарскіх і парфуA
мерных вырабаў, марак прамыA
словых вырабаў, якія пры гэтым
бяруцца ў двукоссе

З вялікай літары пішуццаЗ вялікай літары пішуццаЗ вялікай літары пішуццаЗ вялікай літары пішуццаЗ вялікай літары пішуцца ПрыкладыПрыкладыПрыкладыПрыкладыПрыклады

медаль «За ўзяцце Берліна»,  знак
«Выдатнік народнай асветы»;
але: медаль «Залатая Зорка»

Пётр Першы, кароль Альберт
Другі

цукеркі «Беларускія», мыла
«Дэльфін», пудра «Ліра», набор
«Жадаю шчасця», трактар «БелаA
рус», веласіпед «Школьнік»
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